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REVISTA PRESEI 

 

 

 Proteste ale sindicaliştilor din sănătate, asistenţă socială şi educaţie, 

împotriva îngheţării salariilor (grupaj) 

Numeroşi membri şi reprezentanţi ai sindicatelor din domeniile sănătăţii, asistenţei 

sociale şi educaţiei au organizat, marţi, acţiuni de protest în ţară, în faţa sediilor 

prefecturilor, exprimându-şi nemulţumirea în acest fel faţă de îngheţarea salariilor 

în sectorul bugetar. 

 

* ALBA 

 

Zeci de membri Sanitas, proveniţi de la mai multe spitale din judeţ, au protestat în 

faţa Prefecturii Alba în semn de nemulţumire faţă de prevederile Ordonanţei 

226/2020 prin care sunt îngheţate salariile angajaţilor din sănătate şi asistenţă 

socială. 

 

"Este vorba de infirmieri, brancardieri, personal TESA, cărora le sunt blocate 

salariile, din cauza acestei Ordonanţe, la decembrie 2019. Mai protestăm şi pentru 

colegii noştri din asistenţă socială, care ar fi trebuit să beneficieze de acel stimulent 

pentru perioada în care ei au fost izolaţi, împreună cu beneficiarii, pe perioada 

stării de urgenţă, şi aplicarea sporurilor la salariul de bază tot pentru colegii noştri 

infirmieri, brancardieri şi personalul tehnico-administrativ", a declarat liderul 

Sindicatului Judeţean Sanitas Alba, Adriana Cristea, 

 

Ea a explicat că acestora ar fi trebuit, începând cu 1 ianuarie 2021, să le crească 

salariul de încadrare cu 25%. 

 

"Din cauza acestei Ordonanţe, colegilor noştri le-a fost blocat salariul la (nivelul 

celui din - n.r.) decembrie 2020. Ei au beneficiat de o singură creştere de salariul, 

ceilalţi - asistenţi, medici - au adus salariul de încadrare la 2021", a spus Adriana 

Cristea. 
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Liderul de sindicat a susţinut că România este "singura ţară din Uniunea Europeană 

în care în sistemul sanitar şi cel social au fost blocate şi îngheţate veniturile". 

 

La protest au fost prezente peste 50 de persoane care, la sugestia liderului de 

sindicat, au păstrat un moment de reculegere pentru angajaţii din sănătate care şi-

au pierdut viaţa din cauza coronavirusului. 

 

* ARGEŞ 

 

Zeci de sindicalişti de la Sanitas au protestat, la Piteşti, faţă de intenţia autorităţilor 

de a îngheţa salariile personalului din sectorul bugetar. 

  

Protestul s-a desfăşurat în Piaţa Vasile Milea din Piteşti, în faţa sediului Instituţiei 

Prefectului Argeş. 

 

Participanţii la protest erau îmbrăcaţi cu halate albe şi purtau steaguri cu însemnele 

organizaţiei sindicale, precum şi pancarte cu mesaje adresate autorităţilor. Pe lângă 

mesaje precum "Respectaţi Legea 153/2017" sau "#epuizaţi", sindicaliştii au 

solicitat recunoaşterea bolilor profesionale şi acordarea stimulentului de risc. 

 

Acţiunea sindicaliştilor s-a desfăşurat fără incidente, zona în care s-a desfăşurat 

protestul fiind supravegheată de jandarmi. 
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* BRAŞOV 

 

Membrii Sanitas au protestat, şi la Braşov, în faţa sediului prefecturii. Liderul 

braşovean al organizaţiei sindicale, Paul Negoescu, a prezentat, de asemenea, într-

o şedinţă extraordinară a Comisiei Judeţene de Dialog Social, revendicările 

sindicale. 

 

Acestea vizează aplicarea legii-cadru privind salarizarea personalului plătit din 

fonduri publice; stabilirea sporului de condiţii de muncă prin raportare la salariul 

de bază aflat în plată şi acordarea stimulentului de risc salariaţilor din asistenţa 

socială. 

  

 

La solicitarea reprezentanţilor Sindicatului Medisan-Sanitas Braşov, prefectului 

Mihai Cătălin Văsii va transmite aceste revendicări Guvernului, Ministerului 

Sănătăţii şi Ministerului Muncii, în cursul zilei de marţi, a precizat, într-o 

informare, Instituţia Prefectului. 

 

* CLUJ 

 

Aproximativ 50 de membri ai Federaţiei Sanitas au protestat, în faţa Prefecturii 

Cluj, împotriva intenţiei Guvernului României de îngheţare a salariilor bugetarilor. 

Protestatarii au purtat veste albe şi, printre altele, au scandat "Vrem dreptate pentru 

sănătate", "Noi muncim, nu cerşim" şi "Nu se poate fără sănătate". 
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Ei cer, printre altele, aplicarea prevederilor Legii nr. 153/2017 - Legea-cadru 

privind salarizarea personalului plătit din fonduri publice, stabilirea sporului de 

condiţii prin raportare la salariul de bază aflat în plată şi acordarea stimulentului de 

risc salariaţilor din asistenţa socială. 

 

"România este singura ţară din UE care în timp de pandemie recurge la această 

măsură, care ciunteşte efectiv veniturile salariale de care ar fi trebuit să beneficiem 

în mod legal. Condiţiile de lucru sunt sub un stres de care nu ne-am mai izbit până 

acum, cu o încărcătură fizică şi psihică ieşită din comun", a declarat unul dintre 

protestatari. 

 

 

* CONSTANŢA 

 

Câteva zeci de sindicalişti din cadrul Federaţiei Sanitas au pichetat, timp de o oră, 

sediul Prefecturii Constanţa, principala nemulţumire a protestatarilor fiind decizia 

guvernanţilor de îngheţare a salariilor în sectorul bugetar. 

 

Acţiunea de protest s-a desfăşurat fără a se înregistra incidente, iar protestatarii au 

purtat măşti de protecţie şi au respectat distanţarea fizică. 
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"Printre nemulţumiri, în primul rând, îngheţarea creşterilor salariale pentru 

personalul din Sănătate şi Asistenţa Socială. Au rămas cu salariile îngheţate doar 

cei care au salariile cele mai mici, este vorba de personalul tehnic, administrativ, 

este vorba de infirmieri, îngrijitoare, brancardieri, care ar fi trebuit să primească 

sume extrem de mici, până la urmă discutăm de o chestiune de principiu. Al doilea 

lucru, este vorba de neacordarea stimulentului de risc prevăzut în Legea 82. (...) Al 

treilea lucru, discutăm de faptul că am convenit cu Guvernul, anul trecut, (...) că 

sporurile cu privire la condiţiile de muncă vor fi raportate la salariile aflate în plată 

şi vrem să se respecte", a declarat liderul Sanitas Constanţa, Nicolae Manea. 

 

* DÂMBOVIŢA 

 

Câteva zeci de sindicalişti din sistemul sanitar au protestat, în faţa Prefecturii 

Dâmboviţa, faţă de decizia guvernanţilor de a îngheţa salariile bugetarilor la 

nivelul lunii decembrie a anului trecut. 

 

"Avem o serie de revendicări, a fost perpetuată o stare de nemulţumire generală 

care a culminat cu apariţia ordonanţei 226 în ziua de 31 decembrie, ordonanţă care 

blochează creşterile salariale ale colegilor care urmau să aibă parte de un procent 

de creştere salarială la începutul anului 2021. O altă revendicare este plata tuturor 

sporurilor la nivelul salariului din 2022. Dacă medicii şi asistenţii primesc sporuri 

de specialitate la nivelul salariului din 2022, nu acelaşi lucru se poate spune şi 

despre restul categoriilor de personal", a declarat preşedintele Sanitas Dâmboviţa, 

Claudiu Barbu. 
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Acesta îl acuză pe premierul Florin Cîţu de faptul că nu a anunţat încă de când era 

ministru al Finanţelor că legea salarizării nu se poate aplica aşa cum era prevăzută. 

 

"Suntem un pic supăraţi pe domnul prim ministru, în contextul în care în 

septembrie, octombrie şi noiembrie a fost ministrul Finanţelor, ştia ce probleme 

sunt, dacă dânsul credea că nu poate fi aplicată legea salarizării în continuare, aşa 

cum a fost ea aplicată începând din 2017, putea foarte bine să ne spună. Consider 

că au fost promisiuni electorale", a mai spus preşedintele Sanitas Dâmboviţa, 

Claudiu Barbu. 

 

Cei prezenţi la protest au respectat măsurile de distanţare fizică. 

 

* GORJ 

 

Câteva zeci de persoane, membri ai Federaţiei Sanitas, filiala Gorj, au protestat, în 

faţa Prefecturii din Târgu Jiu, fiind nemulţumite de decizia de îngheţare a salariilor 

din sistemul sanitar şi al asistenţei sociale. 

 
 

"Revendicările noastre sunt foarte simple şi se referă la respectarea legii pentru tot 

ce înseamnă sănătate, asistenţă socială. Odată cu apariţia legii 153, legea salarizării 

unice, sănătatea şi asistenţa socială au beneficiat de creşteri salariale. După un an 

de zile de război adevărat, drept mulţumire pentru activitatea noastră (...), 

Guvernul Cîţu a venit şi ne-a tăiat creşterea", a spus preşedintele Sanitas Gorj, 

Valentin Popa. 

La protest a fost prezent şi senatorul PNL de Gorj, Ion Iordache, care a precizat că 

a venit pentru a fi alături de oamenii care l-au ales parlamentar. 
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"Am venit să vad ce problemă au şi dacă pot să îi ajut cu ceva. Dacă nu există o 

comunicare între noi, parlamentarii, şi autorităţi şi cetăţeni nu putem ajunge la un 

rezultat. Este normal ca salariaţii să îşi dorească venituri mai mari, sindicatele 

trebuie să îşi facă datoria, dar în acelaşi timp trebuie să înţelegem cu toţii că este o 

perioadă destul de grea", a afirmat Iordache. 

 

Prefectul Cosmin Pistol a mers în mijlocul protestatarilor şi a discutat cu aceştia. 

 

* HARGHITA 

 

Un număr de 60 de persoane au participat la protestul organizat de Sindicatul 

Sanitas Harghita şi au pichetat sediul Instituţiei Prefectului, nemulţumite de faptul 

că salariile şi sporurile le-au fost îngheţate şi nu vor beneficia de mărirea de salariu 

preconizată în 2021. 

 

Preşedintele Sanitas Harghita, Nyulas Emma, a declarat pentru AGERPRES că în 

urma aprobării Ordonanţei de Urgenţă 226, salarizarea rămâne la acelaşi nivel ca în 

anul 2020, iar sporurile la nivelul lunii decembriei, iar mărirea salarială de 25%, 

prevăzută în legea 153, nu va fi acordată. 

 

"În această creştere ar fi intrat tot personalul care este cu salarii mici, începând de 

la portar, infirmiere, femei de curăţenie, registratori, personalul muncitor din 

spitale şi de la asistenţă socială, precum şi cei din birouri. ( ...) Este o nedreptate şi 

asta cerem: ca să se respecte Legea 153, aşa cum ea a fost iniţiată din primul 

moment, cu toate că şi ea a fost comentată dar, totuşi, ar fi adus, cât de cât, măcar 

un 50 lei în buzunarul acelui om care are un salariu mic. Şi cei din asistenţa socială 

sunt afectaţi de îngheţarea salariilor şi, în plus, ei nu au primit niciun drept şi nicio 

compensare, niciun stimulent pe toată perioada stării de urgenţă sau a stării de 

alertă, aici, în Harghita", a spus Nyulas Emma. 

 Aceasta a mai arătat că atât personalul sanitar, cât şi cel care lucrează în sistemul 

de asistenţă socială şi-a asumat riscuri mari, iar acum încep să apară cazuri de 

epuizări fizice şi psihice, care afectează procesul de îngrijire a bolnavilor. 
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Liderul Sanitas Harghita şi-a exprimat speranţa că ordonanţa de urgenţă va fi 

modificată şi a punctat faptul că în ţările care se confruntă cu criza sanitară 

generată de COVID "personalul medico-sanitar şi cel de îngrijire, dar şi cei din 

asistenţă socială sunt mai bine priviţi şi au şi alte drepturi salariale". 

 

O delegaţie a protestatarilor a fost primită de prefectul judeţului, Ion Proca, la 

cererea sindicaliştilor fiind convocată şi şedinţa comisiei de dialog social. 

 

Prefectului i-a fost înmânat un memoriu cu revendicările protestatarilor, care va fi 

înaintat Guvernului României, 

 

* MARAMUREŞ 

 

Peste o sută de membri din sindicatul Sanitas au protestat, în faţa Instituţiei 

Prefectului Judeţul Maramureş din municipiul Baia Mare. 

"Sănătatea este angrenată în prima linie. Este ca şi cum trimiţi la un foc maşinile de 

pompieri, dar le închizi robinetul şi le spui să mai economisească din apă. Cam 

asta este gândirea în acest moment şi-i descurajăm pe oameni să mai muncească. 

Este extenuant să munceşti în acest echipament şase sau opt ore pe zi, dar în 

acelaşi timp aparţinătorii nu pot să fie alături de pacienţi. Viaţa persoanelor 

îngrijite depinde exclusiv de personalul medical în aceste momente. Era absolut 

firesc să laşi această creştere salarială", a spus preşedintele filialei Sanitas 

Maramureş, Mircea Ciocan. 

 

Acesta a mai precizat că în cazul unei lipse de reacţie a Guvernului, sindicatele din 

sănătate vor aplica formula de grevă a "excesului de zel", adică, lucrătorii vor oferi 

servicii de asistenţă medicală în spitale strict cât prevede fişa postului. 

 

* OLT 

 

Aproximativ 100 de membri ai Sindicatului Sanitas Olt au pichetat sediul 

Instituţiei Prefectului Olt, nemulţumiţi de îngheţarea salariilor şi sporurilor în anul 

2021, sindicaliştii prezentând prefectului Florin Homorean solicitările lor spre a fi 

transmise Guvernului. 
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Liderul Sindicatului Sanitas Olt, Roxana Dumitrescu, a declarat că sindicaliştii 

solicită aplicarea Legii 153/2017 privind salarizarea personalului plătit din fonduri 

publice, stabilirea sporului de condiţii prin raportare la salariul de bază aflat în 

plată precum şi acordarea stimulentului de risc salariaţilor din sistemul de asistenţă 

socială. 

 

"Solicităm să se revină asupra ordonanţei care prevede îngheţarea salariilor şi să se 

aplice legea salarizării care prevede ca în acest an salariile să fie mărite cu o 

pătrime din diferenţa între salariile din 2018 şi cele pe care ar trebui să le aibă în 

2022. Mai solicităm aplicarea sporurilor la salariul aflat în plată, pentru că acestea 

sunt aplicate la salariul din 2018, precum şi acordarea stimulentului de risc pentru 

personalul din asistenţă socială care a fost carantinat în centre alături de persoanele 

asistate", a precizat Roxana Dumitrescu. 

 

* PRAHOVA 

 

Zeci de sindicalişti din cadrul Sanitas Prahova au protestat, în faţa sediului 

Prefecturii Prahova, cerând aplicarea legii privind salarizarea personalului plătit 

din fonduri publice, dar şi stabilirea unor sporuri şi acordarea unor stimulente şi 

pentru angajaţii din asistenţa socială. 

  

Protestatarii au scandat "Hoţii" şi "Astăzi suntem noi la voi, mâine sunteţi voi la 

noi". 

 

Aceştia s-au arătat nemulţumiţi de refuzul Guvernului de a respecta legea şi de a 

acorda salariile cuvenite pentru anul 2021 salariaţilor din sănătate şi asistenţă 

socială. 
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* SUCEAVA 

 

O sută de reprezentanţi ai Sanitas Suceava au protestat, în faţa Palatului 

Administrativ faţă de îngheţarea veniturilor şi au cerut respectarea legislaţiei 

scandând. 

 

Protestatarii din sănătate şi asistenţă socială au respectat regulile din starea de 

alertă ce au permis participarea a doar maximum o sută de persoane, cu păstrarea 

distanţei de un metru între participanţi şi a măsurilor de protecţie sanitară. 

 

Ei cer aplicarea prevederilor Legii-cadru nr. 153/2017 privind salarizarea 

personalului plătit din fondurile publice, stabilirea sporului de condiţii prin 

raportare la salariul de bază aflat în plată, acordare stimulentului de risc salariaţilor 

din sistemul de asistenţă socială. 

  

 

"Dacă noi vom dormi, salariile pot rămâne îngheţate minim un an, diferenţele 

salariale să fie la fel de mari între diferitele categorii de salariaţi, stimulentul pentru 

asistenţa socială să fie doar o promisiune, ca multe altele (...) Tot ce s-a obţinut 

până acum, mult sau puţin, doar prin pichetări şi greve a fost posibil. De fiecare 

dintre noi depinde să se mişte lucrurile'', le-a transmis colegilor sindicalişti 

preşedintele Sanitas Suceava, Romică Balan. 

Protestatarii au scandat "Demnitate pentru Sănătate!" şi "Muncim, nu cerşim!", 

ţinând şi un moment de reculegere în memoria angajaţilor din sistemul sanitar din 

judeţ şi din ţară care au murit în urma infectării cu SARS-CoV-2. 
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Prefectul de Suceava, Alexandru Moldovan, a mers să discute cu grupul de 

sindicalişti şi le-a mulţumit angajaţilor din sistemul medical pentru ''dedicarea din 

ultimele 11 luni", căreia i se datorează situaţia epidemiologică din judeţ, pe care a 

apreciat-o ca "bună". 

 

Moldovan a spus că memoriul cu revendicările, care i-a fost lăsat de Sanitas, a fost 

transmis către Guvern. 

 

"Ştim câte sacrificii aţi făcut. Vom depune toate diligenţele ca solicitările 

dumneavoastră să găsească un răspuns", le-a transmis el protestatarilor.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sindicalişti din poliţie, administraţie publică, asistenţă socială şi 

penitenciare participă, miercuri, la un miting în faţa Ministerului Muncii 

Sindicaliştii afiliaţi Federaţiei PUBLISIND organizează, miercuri, un miting în faţa 

Ministerului Muncii şi Protecţiei Sociale şi alte acţiuni similare în faţa prefecturilor 

din Bacău, Timiş şi Cluj, potrivit unui comunicat remis AGERPRES de organizaţia 

sindicală. 

 

Federaţia PUBLISIND include 35.000 de membri de sindicat din domeniile 

administraţie publică centrală şi locală, asistenţă socială, poliţie şi poliţie de 

frontieră, grefă judiciară, penitenciare şi probaţiune, sport şi tineret, finanţe şi 

control financiar, mediu şi RA-APPS. 

 

Organizaţia sindicală a demarat proteste începând din 31 decembrie 2020, ca 

reacţie faţă de adoptarea de Guvern a OUG nr. 226/2020, prin care salariile 

angajaţilor din sistemul public sunt plafonate la nivelul lunii decembrie 2020. 

 

Revendicările sindicaliştilor sunt eliminarea inechităţilor salariale din sistemul 

public, aplicarea Legii-cadru privind salarizarea bugetarilor şi corelarea creşterii 

salariului minim cu majorarea preţurilor de consum, conform comunicatului. 
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Sindicaliştii Federaţiei PUBLISIND îi solicită prim-ministrului Florin Cîţu o 

întrevedere în vederea soluţionării revendicărilor, se menţionează în comunicat. 

 

Federaţia PUBLISIND avertizează că, în cazul nerezolvării solicitărilor, acţiunile 

de stradă vor continua pe termen nedeterminat. 

 

"Protestele vor continua pe termen nedeterminat. (...) Nu cerem majorări salariale! 

Guvernul României trebuie să respecte propriile acte normative asumate la nivel de 

Executiv şi aprobate în Parlamentul României. (...) Pentru o salarizare decentă şi 

echitabilă aşteptăm cuminţi la rând încă din anul 2010, an în care mare parte dintre 

drepturile noastre au fost eradicate, inclusiv plata muncii suplimentare. Avem o 

nouă Lege-cadru din anul 2017 care nu a fost aplicată decât pentru anumite familii 

ocupaţionale. (...) Sporurile sunt îngheţate din anul 2010. Din anul 2021 îngheaţă 

din nou şi salariile, după doar doi ani de aplicare a Legii-cadru, însă îngheaţă exact 

acele salarii aflate mult sub nivelul prevăzut de lege şi care ar fi trebuit aduse la un 

nivel corespunzător până în anul 2022", se precizează în comunicatul Federaţiei 

PUBLISIND. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sindicaliștii Cartel Alfa anunță ample acțiuni de protest din 14 ianuarie 

până în 28 februarie. Principalele revendicări 

Sindicaliștii Cartel Alfa anunță ample acțiuni de protest din 14 ianuarie până în 28 

februarie. FOTO: Facebook Cartel Alfa 

Calendarul acțiunilor de protest 

Sindicaliștii Cartel Alfa declanșează acțiuni de protest în perioada 14 ianuarie - 28 

februarie. Calendarul protestelor include mitinguri în fața Administrației 

Prezidențiale, a sediilor partidelor politice, a ministerelor Muncii, și, respectiv, cel 

al Finanțelor. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/social/sindicalistii-cartel-alfa-anunta-ample-actiuni-de-protest-din-14-ianuarie-pana-in-28-februarie-principalele-revendicari-1432638#highlight-1432638-1
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Pentru a putea respecta măsurile de securitate sanitară din această perioadă, 

acțiunile se vor desfășura etapizat și în cascadă, pe parcursul lunilor ianuarie și 

februarie și cuprind acțiuni de stradă, manifestări în fața instituțiilor publice, 

prefecturi, Administrația Prezidențială, ministere, sediul partidelor 

guvernamentale, memorii, scrisori, petiții, discuții cu parlamentari din toate 

partidele parlamentare, a comunicat Cartel Alfa. 

Principalele revendicări sunt un salariu minim decent, pensii echitabile, servicii 

publice de calitate, deblocarea negocierii colective, taxare justă și aplicarea corectă 

a legislației. 

Calendarul acțiunilor de protest 

Programul de acțiuni debutează în această săptămână, joi, 14 ianuarie cu Caravana 

drepturilor sociale. 

Caravana pornește de la Baia Mare, unde va avea loc un miting în fața prefecturii 

cu participarea sindicatelor locale, iar apoi, pe traseul spre București, se va opri în 

orașele Târgu Mureș, Brașov și Ploiești, unde de asemenea vor avea loc acțiuni în 

fața prefecturilor, cu participarea sindicatelor din zonă. 

În București, caravana se va îndrepta către Administrația Prezidențială, cu o 

acțiune programată pentru data de 18.01, ora 10.00. 

În următoarele două zile, protestul se mută la sediile partidelor politice din arcul de 

guvernare (19.01) și Ministerul Finanțelor Publice (20.01). 

Manifestațiile continuă până la sfârșitul lunii februarie cu acțiuni zilnice de 

pichetare la nivelul prefecturilor județene, în cascadă, sau a sediilor Ministerului 

Muncii și Justiției Sociale (22 și 29 ianuarie, 4, 11 și 19 februarie), Ministerului 

Finanțelor Publice (20, 26 ianuarie și 2, 9, 15 februarie) și a sediilor partidelor de 

guvernare: PNL, USR-Plus, UDMR (19 ianuarie și 10, 17 și 24 februarie) în 

București. 

(Sursa: Digi 24) 
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 MediaSind solicită intervenția Consiliului Suprem de Apărare a Țării 

pentru a stopa sabotarea constantă a  TVR Moldova! 

 Deși au trecut aproape două săptămâni de la sistarea recepției în semnal analog al 

postului TVR Moldova, conducerea Televiziunii Române refuză să achite datoriile 

instituției către RADIOCOM! 

Deși au trecut aproape două săptămâni de la sistarea recepției în semnal analog a 

TVR Moldova, post strategic al statului român,  conducerea Societatea Română de 

Televiziune refuză în continuare să schițeze vreun gest pentru remedierea situației. 

Deși datoria SRTV se ridică la aproximativ jumătate de milion de euro,  cu tot cu 

penalități, din cauza refuzului șefei SRTV de a o achita, nici până în prezent 

președintele-director general, Doina Gradea,  nu a convocat  în sesiune de urgență 

Consiliul de Administrație pentru a aproba plata datoriei și pentru a decide asupra 

încheierii  unui  nou contract cu Întreprinderea de Stat Radiocomunicații - 

RADIOCOM din Republica Moldova pentru transmiterea emisiunilor TVR 

Moldova în semnal analog. 

Declarațiile directorului general al  Întreprinderii de Stat Radiocomunicații - 

RADIOCOM din Republica Moldova, Mihail Iacob, referitoare la recepția postului 

TVR Moldova în semnal analogic,  acordate publicației online deschide.md - 

Semnalul analog al TVR Moldova, suspendat. Senator român: O situație extrem de 

gravă, care nu face decât să încurajeze jocurile Moscovei, confirmă faptul că 

Societatea Română de Televiziune are datorii față de Radiocom și că aceasta nu a 

solicitat prelungirea contractului de emisie în semnal analogic a TVR Moldova: 

„Ei nu aveau licență acuma. Noi semnăm contractul pe un an de zile. Ei nu au 

solicitat încheierea unui nou contract. Așteptăm de la ei solicitarea. Noi am 

deconectat semnalul astăzi. Vedem dacă ei s-au bugetat, fiindcă era problema cu 

aprobarea bugetului la dânșii, ca la oricare companie de stat, ei trec prin 

Consiliul de Administrație. Nu au solicitat nicio prelungire de contract. (...) Da, 

mai au niște datorii, asta noi confirmăm. Dar e foarte greu când închei contracte 

între state. Era mai simplu să încheiem contract cu TVR de aici, dar ei nu au 

acceptat.” – a susținut oficialul Radiocom. 

  

http://../Downloads/Semnalul%20analog%20al%20TVR%20Moldova,%20suspendat.%20Senator%20român:%20O%20situație%20extrem%20de%20gravă,%20care%20nu%20face%20decât%20să%20încurajeze%20jocurile%20Moscovei
http://../Downloads/Semnalul%20analog%20al%20TVR%20Moldova,%20suspendat.%20Senator%20român:%20O%20situație%20extrem%20de%20gravă,%20care%20nu%20face%20decât%20să%20încurajeze%20jocurile%20Moscovei
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 Ca reacție la declarațiile președintelui Comisiei de Cultură și Media din Senatul 

României, Viorel Badea, șefa TVR, Doina Gradea, prin Serviciul de Comunicare, 

Relații Publice și Protocol, a indus în eroare  opinia publică din țară și din 

Republica Moldova, susținând că, de fapt, vina pentru sistarea semnalului analog 

și, implicit, a neplății serviciilor prestate și a neîncheierii unui nou contract, ar fi 

generată de  legislația țării, dar și de Consiliul Audioviziualului, care ar fi susținut 

că de la 1 martie 2020, “utilizarea rețelelor analogice se sistează de drept” 

 (amănunte aici: Precizările Televiziunii Române privind difuzarea postului TVR 

MOLDOVA în semnal analogic) 

Însă,  în așa-zisele Precizări,  Doina Gradea nu mai explică de ce nu a reziliat 

contractul cu Radiocom de la 1 martie 2020, dacă utilizarea rețelelor analogice nu 

ar mai fi fost posibilă, preferând însă să beneficieze de serviciile prestate de 

Radiocom  până la  la expirarea contractului, 31 decembrie 2020? Totodată, șefa 

TVR nu explică de ce a promis în urma fiecărei notificări primite că va face plățile, 

în condițiile în care considera că acestea nu sunt justificate din punct de vedere 

legal?  Și, nu în ultimul rând, Doina Gradea nu explică de ce toate celelalte posturi 

TV, inclusiv cele din România și din alte state, pot să transmită, fără probleme, și 

în semnal analog, dar pentru TVR Moldova nu este posibil. 

MediaSind TVR atrage atenția că din cauza refuzului  Doinei Gradea de a semna 

un nou contract, în scurt timp Consiliul Audiovizualului din Republica Moldova va 

scoate la licitație licența în semnal analog. Potrivit informațiilor primite 

de MediaSind TVR de la colegii din TVR Moldova, în prezent, licența digitală 

obținută în martie 2020, nu acoperă 65% din teritoriu. Nici capitala republicii, 

Chișinău, nu are infrastructură pentru acoperirea a măcar 20% de recepție în 

semnal digital – susțin aceștia. Iar pentru recepționarea programelor în format 

digital, fiecare gospodărie ar trebui să aibă un receptor digital și un televizor de 

generație modernă. Din acest motiv, toate celelalte posturi TV din Republica 

Moldova, inclusiv instituția de stat, TV Moldova, și-au prelungit contractele cu 

Radiocom pentru că licența analog acoperă  92-95% din teritoriu, făcând posibilă 

recepționarea și în mediul rural.  

  

http://../Downloads/Precizările%20Televiziunii%20Române%20privind%20difuzarea%20postului%20TVR%20MOLDOVA%20în%20semnal%20analogic
http://../Downloads/Precizările%20Televiziunii%20Române%20privind%20difuzarea%20postului%20TVR%20MOLDOVA%20în%20semnal%20analogic


CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 ianuarie 2021 16 

 

Potrivit afirmațiilor colegilor basarabeni, ar fi vorba, de fapt,  despre preluarea 

licenței analog a TVR Moldova de către o firmă apropiată fostului președinte al 

Republicii, Igor Dodon, în condițiile în care în acest an vor avea loc alegeri 

anticipate în Republica Moldova! 

Nici membri ai CA din SRTV nu confirmă afirmațiile Doinei Gradea din așa-zise 

Precizări. Aceștia susțin că șefa TVR nu a solicitat în cursul anului trecut și până 

în prezent  nicio aprobare de sumă pentru plata serviciilor către Radiocom! Mai 

mult, încercarea de sabotare a funcționării  postului TVR Moldova s-a observat și 

la votarea bugetului pentru anul 2020, când Doina Gradea a propus, iar grupul ei 

de susținere din CA a votat, ca sumele pentru investiții pentru TVR Moldova să fie 

zero lei! În mod inexplicabil, de la preluarea mandatului, șefa TVR a dus o politică 

de subfințare a postului TVR Moldova. Iar ca un ultim gest pentru 

deprofesionalizarea stației, de la 1 ianuarie 2021, conducerea TVR Internațional, 

care coordonează și TVR Moldova, a fost schimbată. În funcția de coordonator cu 

atribuții de Director Departament Internațional, Doina Gradea și-a numit  fosta ei 

 șefă de cabinet, în locul unui profesionist cu ani de experiență în domeniu! 

Având în vedere că orice moment  în care șefa Televiziunii Române se află în 

funcție produce grave prejudicii serviciului public de televiziune, Sindicatul 

Român al Jurnaliștilor MediaSind prin Filiala MediaSind TVR solicită Consiliului 

Suprem de Apărare a Țării să analizeze cu celeritate această situație gravă și să 

acționeze în vederea funcționării eficiente a postului strategic TVR Moldova.  

(Sursa: MediaSind TVR  Departament Comunicare)                                            

 

 Turcan: Salariul minim va fi indexat mâine, în şedinţa de Guvern; pensiile 

vor fi majorate în acest an cel puţin cu rata inflaţiei 

Salariul minim va fi indexat miercuri, în şedinţa de Guvern, cu 3,1%, iar pensiile 

vor fi majorate în acest an cel puţin cu rata inflaţiei, a afirmat, marţi seara, 

ministrul Muncii, Raluca Turcan, la Digi 24. 

 

"Salariul minim va fi indexat mâine, în şedinţa de Guvern. Vom adopta Hotărârea 

de Guvern. Acesta va fi indexat cu 3,1%. După cum bine cunoaşteţi, au fost două 

direcţii diferite: una a patronatelor, una a sindicatelor.  
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Patronatele doreau moratoriu, să rămână îngheţat salariul minim, iar sindicatele 

doreau o creştere până la 2.400 de lei, de la 2.230 de lei. Am găsit o variantă care 

să fie ancorată în realitate şi anume rata inflaţiei şi creşterea productivităţii. Ţinând 

cont că a fost un an de criză, productivitatea muncii nu a crescut foarte mult, doar 

cu 0,8%, şi ca urmare majorarea salariului minim va fi de 3,1%, 70 de lei brut", a 

explicat Turcan. 

 

În ceea ce priveşte pensiile, ea a arătat că acum sunt două legi. 

 

"Suntem pe o Lege 263, veche, în care punctul de pensie se actualiza raportat la 

rata inflaţiei şi 50% din câştigul salarial mediu brut, şi în baza acelei legi noi am 

făcut majorarea cu 14% la finalul anului trecut. În mod normal, pensiile ar fi 

trebuit indexate cu rata inflaţiei la început de an, dar politicienii ce au făcut? Rapid 

au pus în logică electorală şi au aranjat majorările exact în perioadă de campanie 

electorală. De la 1 septembrie ar trebui să intre în vigoare această Lege 127/2019 

publicată în Monitorul Oficial, dar cu câteva articole prorogate până la 1 

septembrie, care ar avea un impact bugetar pentru doar 4 luni de 48 de miliarde de 

lei şi pentru anul viitor de 138 de miliarde de lei. Ei, în acest context, cu două legi 

care se bat cap în cap, cu una care trebuie să intre de la 1 septembrie complet 

nepregătită, pentru că nu s-a făcut nici măcar cel mai mic pas şi v-am spus dacă în 

Guvernul PSD în 90 de zile veneau cu actualizarea tuturor pensiilor nimeni nu mai 

putea da înapoi, pentru că eram pregătiţi pentru recalcularea pensiilor", a susţinut 

ministrul. 

 

Şeful de la Muncă a menţionat că indexarea pensiilor cu rata inflaţiei se va produce 

în anul 2021, dar nu a spus când. 

"Am discutat cu prim ministrul şi cel puţin indexarea cu rata inflaţiei se va produce 

în anul 2021. Vom anunţa. Suntem în etapa de pregătire a bugetului pentru 2021. 

(...) Când vom lua decizia vă vom spune", a dat asigurări Raluca Turcan, subliniind 

că indexarea se va produce ''cel puţin cu rata inflaţiei, cum este şi firesc, de altfel". 

 

De asemenea, ministrul a precizat că se doreşte corelarea pensiilor speciale cu 

contributivitatea. 
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"Ce am făcut în momentul în care am ajuns în mandat? Am spus aşa: subiectul 

pensiilor scos din disputa politică. Am chemat specialişti din cadrul ministerului, 

de asemenea din Ministerul Finanţelor, Ministerul Justiţiei, astfel încât să găsim o 

variantă de abordare a pensiilor (speciale - n. r.), care să conducă la calcularea lor 

pe bază de contributivitate, echitate în sistemul de pensii şi de asemenea să fie 

suportabilă orice lege pe care o vom aduce în faţa pensionarilor", a spus Raluca 

Turcan. 

 

Ea a afirmat că în acest moment sunt 9.600 de beneficiari de pensii de serviciu şi 

că există pensii lunare de peste 78.000 de lei, de 17.000 de lei sau de 41.000 de lei, 

în timp ce 900.000 de pensionari trăiesc cu 800 de lei. 

 

"Un element la care ţin şi care va defini mandatul meu de ministru este acela al 

echităţii în sistemul de pensii, pentru că eu nu pot să tolerez şi nici nu pot să dorm 

bine noaptea în condiţiile în care în momentul de faţă în România există pensionari 

care câştigă 78.634 de lei pe lună, în condiţiile în care contributivitatea ar acoperi o 

pensie de 5.205 lei, iar 73.429 reprezintă criterii favorizante din legile făcute de 

PSD în Parlament", a subliniat Turcan. 

 

În ceea ce priveşte cea mai mare pensie de serviciu în plată, de 78.634 de lei, 

ministrul a arătat că aparţine unei persoane care a lucrat în domeniul juridic. 

 

"Soluţia o vom pune pe masă. Lucrăm în acest moment. Ce nu s-a făcut în atâta 

timp nu cred că poate avea nimeni pretenţia să realizăm într-o săptămână sau 

două..... Sunt două aspecte separate care la un moment dat se vor întâlni.  

Deci, am capitolul pensii din sistemul public de pensii, unde vom găsi formula 

echitabilă pe contributivitate şi suportabilă în decursul timpului şi, la un anumit 

moment dat, vom intersecta aceste pensii de serviciu cu ceea ce se întâmplă în 

sistemul public de pensii. Când vom avea varianta finală...şi vă rog să mă credeţi 

că nu voi vorbi despre lucrul acesta până când nu va fi finalizată varianta care să 

plece de la premisa de a fi constituţională. Pentru că eu nu pot să mă joc cu 

milioane de pensionari, aruncând în faţă un proiect sau altul de care eu am dubii că 

ar putea fi neconstituţional", a adăugat Turcan.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Ministrul Muncii anunta ca miercuri intra in sedinta de Guvern proiectul 

privind consumatorii vulnerabili de energie 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, anunta ca in sedinta de guvern de miercuri va fi 

prezentat proiectul de lege privind protectia consumatorului vulnerabil de energie 

electrica. 

 

Turcan sustine ca si-ar dori ca proiectul sa fie cat mai repede votat in Parlament 

pentru a putea fi realizate si normele metodologice, astfel incat legea sa fie pusa in 

aplicare din 1 septembrie. 

 

"Este o lege care vizeaza protectia consumatorilor vulnerabili ca urmare a cresterii 

preturilor la facturile de energie electrica, de consum de gaze, de energie termica si 

chiar pentru consumul de combustibili solizi. Aceasta idee a aparut la inceputul 

guvernarii precedente, au existat grupuri de lucru si nenumarate consultari pentru a 

contura un proiect de lege, insa la inceputul anului, intrand in plin in acest subiect 

al exploziei facturilor la energie am reluat acest proiect, l-am dezbatut cu toti 

partenerii sociali si suntem in masura sa venim cu un set de masuri care sa ii 

sprijine pe cei care se afla in risc de saracie energetica", a declarat ministrul 

Muncii, marti seara, la Digi 24. 

 

Turcan a spus ca proiectul introduce conceptul de "risc de saracie energetica", 

concept care apare in documente europene si care face referire la oameni care risca 

sa fie debransati. 

Turcan a precizat ca proiectul prevede alocarea a doua tipuri de "stimulente": unul 

pentru perioada sezonului rece, care este alocat in functie de tipul de energie, si 

altul pentru restul anului. 

 

"Vorbim de un proiect de lege pe care il lansam maine in sedinta de Guvern. Va fi 

transmis Parlamentului, noi estimam intrarea lui in vigoare la 1 septembrie 2021 si 

mi-as dori Parlamentul sa legifereze cat se poate de repede, sa putem da si normele 

metodologice, sa reglementam foarte clar cum se aplica", a adaugat ministrul. 

 

 

https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/politica/guvern/
https://ziare.com/politica/lege/
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Turcan a mentionat ca declararea unei persoane ca fiind consumator vulnerabil se 

va face in urma unei anchete sociale, de catre autoritatile locale. Beneficiarii nu 

primesc fizic banii, ci decontarea ajutorului se va face direct din pretul facturii. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Guvernul a prelungit starea de alertă pe teritoriul României pentru încă 30 

de zile, începând cu ziua de mâine. 

Anunțul a fost făcut de Cabinetul Florin Cîțu prin intermediul unui comunicat de 

presă postat pe site-ul Guvernului. Executivul s-a reunit în ședință astăzi, de la ora 

14, și a discutat necesitatea prelungirii stării de alertă. Dimineață, Comitetul 

Național pentru Situații de Urgență (CNSU) a adoptat hotărârea prin care a propus 

această măsură, dată fiind evoluția pandemiei de coronavirus. 

Potrivit hotărârii CNSU, este menținută prevederea referitoare la 

obligativitatea purtării măștii de protecție în spațiile publice, la locul de 

muncă, în spațiile comerciale, precum și în mijloacele de transport în comun, 

pentru toate persoanele care au împlinit vârsta de 5 ani. Totodată, se propune 

menținerea interdicției organizării de evenimente private (nunţi, botezuri, mese 

festive etc.) în spaţii închise sau deschise. 

În bilanțul de astăzi de la ora 13, Grupul de Comunicare Strategică a comunicat că 

în ultimele 24 de ore s-au identificat un număr de 3.697 de cazuri de coronavirus și 

156 de decese. În total, de la declanșarea pandemiei, România a înregistrat peste 

670 de mii de cazuri și peste 16 mii de decese, dar și un număr de circa 605 mii de 

persoane vindecate. 

Potrivit aceleași informări, doar capitala București și județele Timiș, Ilfov și Cluj 

se mai încadrează în scenariul roșu de risc epidemiologic (adică rata incidenței de 

infectare depășește trei cazuri la mia de locuitori). De asemenea, 17 județe se 

încadrează în scenariul verde. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Raport Eurostat: Romania a avut al doilea cel mai mare deficit de cont 

curent din UE in trimestrul trei din 2020 

Romania a avut deficit de cont curent FOTO (generica) Pixabay.com 

Uniunea Europeana a inregistrat un excedent de cont curent de 75,6 miliarde de 

euro (2,2% din PIB) in trimestrul trei din 2020, iar tarile membre UE cu cel mai 

ridicat deficit de cont curent au fost Franta (11,4 miliarde de euro), Romania (3,9 

miliarde de euro) si Belgia (2,6 miliarde de euro), arata datele publicate marti de 

Oficiul European de Statistica (Eurostat). 

 

In trimestrul doi din acest an, Uniunea Europeana a inregistrat un excedent de cont 

curent de 87,6 miliarde de euro (2,9% din PIB), iar in trimestrul trei din 2019 un 

plus de 100,3 miliarde de euro (2,9% din PIB). 

 

Conform Eurostat, in perioada iulie - septembrie 2020, un numar de 19 state 

membre ale UE au inregistrat un excedent de cont curent, pe primele locuri fiind 

Germania (62,9 miliarde de euro), Italia (25,3 miliarde de euro), Olanda (17 

miliarde de euro), Irlanda (12,7 miliarde de euro) si Suedia (6,5 miliarde de euro), 

in timp ce alte opt tari membre, printre care si Romania, au inregistrat deficit de 

cont curent. 

 

Eurostat subliniaza ca in trimestrul trei din 2020 UE a inregistrat cele mai mari 

excedente de cont curent pe relatia cu Marea Britanie (54,6 miliarde de euro), SUA 

(32,7 miliarde de euro), Elvetia (11,3 miliarde de euro), Canada (6,6 miliarde de 

euro), Brazilia si Hong Kong (ambele cu 6,2 miliarde de euro) si Rusia (5,3 

miliarde de euro). Deficite au fost inregistrate pe relatia cu China (29,2 miliarde de 

euro) si centrele financiare offshore (opt miliarde de euro). 

https://ziare.com/economie/pib/
https://ziare.com/economie/eurostat/
https://s1.ziareromania.ro/?mmid=d379e564aaaf8836a8
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(Sursa: ziare.com) 

 

 Sesizarea Guvernului pe legea prin care se majorează cu 40% punctul de 

pensie - în dezbatere la CCR 

Curtea Constituţională a României (CCR) discută, miercuri, sesizările Guvernului 

cu privire la legile pentru aprobarea rectificării bugetului de stat şi bugetului 

asigurărilor sociale de stat pe anul 2020, care prevăd, printre altele, majorarea cu 

40% a punctului de pensie. 

 

La mijlocul lunii octombrie a anului trecut, Executivul a sesizat Curtea 

Constituţională în vederea exercitării controlului prealabil de constituţionalitate 

privind Legea pentru aprobarea OUG 135/2020 - rectificarea bugetului de stat pe 

anul 2020 şi Legea pentru aprobarea OUG 136/2020 - rectificarea bugetului 

asigurărilor sociale de stat pe anul 2020. 

 

În esenţă, Executivul reiterează în sesizarea adresată CCR argumentele potrivit 

cărora Parlamentul a ignorat exigenţele de previzibilitate ale legii şi perspectivele 

evoluţiei situaţiei bugetului consolidat şi a economiei generale, cu consecinţa 

afectării principiului securităţii juridice. 

 

"În plus, abrogarea unor articole din ordonanţa de rectificare prin care Guvernul a 

majorat punctul de pensie de la 1 septembrie nu duce automat la aplicarea legii 

iniţiale atâta vreme cât nu au fost emise dispoziţii tranzitorii", precizează Guvernul. 

 

Totodată, Guvernul arată că parlamentarii "nu au identificat sursele clare de 

finanţare" a majorărilor propuse, necesare pentru a acoperi cheltuielile urmărite şi 

care să reflecte principiul echilibrului bugetar, potrivit dispoziţiilor constituţionale. 

 

"Odată cu intrarea în vigoare a OUG 135/2020, noua valoare a punctului de pensie, 

respectiv de 1.442 de lei, s-a aplicat de la data de 1 septembrie 2020, la valoarea 

maximă pe care o permite bugetul de stat.  
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Aplicarea majorării punctului de pensie la 1.775 de lei, aşa cum a modificat 

legiuitorul, şi majorarea salariilor profesorilor ar presupune 'un necesar de finanţare 

din fonduri publice de 11,2 miliarde de lei în anul 2020, respectiv 1,06% din PIB şi 

34,3 miliarde de lei în anul 2021 (reprezentând 3,05% din PIB)'. Or, execuţia 

bugetului general consolidat în primele luni ale anului 2020 a înregistrat un deficit 

de 45,17 miliarde de lei, respectiv 4,17% din PIB. În condiţiile actualei crize 

sanitare extrem de grave, în care presiunea asupra bugetului de stat este uriaşă din 

cauza creşterilor masive ale cheltuielilor nepermanente, iar riscul de a avea un 

deficit bugetar uriaş în 2021 este unul ridicat, Parlamentul ar trebui să contribuie la 

corecţia deficitului bugetar. În schimb, Legislativul a ales să acţioneze în sens 

contrar acestui obiectiv, nerespectând astfel angajamentele europene pe care 

România are obligaţia a le îndeplini", menţionează sursa citată. 

 

De asemenea, Executivul subliniază faptul că rectificarea bugetului de stat pe anul 

2020 a fost construită pe baza "analizelor şi studiilor de impact", reprezentând un 

echilibru între toate domeniile care au necesitat finanţare astfel încât impactul 

economic al crizei sanitare să fie redus la "cel mai mic nivel posibil". 

 

"Distorsionarea construcţiei bugetare, prin introducerea de cheltuieli fără bază 

reală în nivelul veniturilor, are ca finalitate degradarea economică, cu impact 

negativ în nivelul de trai al tuturor cetăţenilor, inclusiv al prezumtivilor beneficiari 

ai acestor cheltuieli. Totodată, gestionarea contextului economic actual necesită o 

raportare realistă la situaţia economică internaţională provocată de pandemie şi 

maximă precauţie în menţinerea echilibrelor bugetare în beneficiul tuturor 

cetăţenilor", arată Guvernul. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sesizările pe Legea privind regimul fiscal derogatoriu pentru terenurile din 

insule şi grinduri, la CCR 

Curtea Constituţională a României (CCR) dezbate, miercuri, sesizările 

preşedintelui Klaus Iohannis şi Guvernului asupra legii privind regimul fiscal 

derogatoriu pentru terenurile din insule şi grinduri. 
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Şeful statului a transmis Curţii Constituţionale o sesizare de neconstituţionalitate 

asupra legii care prevede instituirea unui regim fiscal derogatoriu pentru terenurile 

din insule, grinduri şi alte suprafeţe de uscat, pentru construcţiile ridicate pe 

acestea şi activităţile economice de producţie de energie regenerabilă, turism, 

agrement, alimentaţie publică, comerţ cu amănuntul şi servicii conexe desfăşurate 

în aceste zone. 

 

Preşedintele Iohannis indică faptul că, pentru terenurile respective, legea prevede 

scutirea de la plata taxei pe teren, stabilind în acest scop o derogare expresă de la 

aplicarea prevederilor Codului fiscal. Totodată, acelaşi act normativ prevede, 

pentru activităţile economice autorizate, neaplicarea dispoziţiilor Codului fiscal 

prin care se stipulează impozitarea unei cote de 5% asupra veniturilor înregistrate 

şi obţinute din activităţi de natura barurilor de noapte, cluburilor de noapte, 

discotecilor, cazinourilor, iar în privinţa activităţilor economice autorizate le este 

aplicabilă reducerea valorii la o cotă de 5%. În ceea ce priveşte construcţiile şi 

activităţile economice se prevede că taxele şi impozitele locale calculate şi datorate 

potrivit Codului fiscal se reduc cu 50%. 

 

Şeful statului precizează că impunerea acestor derogări de la Codul fiscal este de 

natură să determine o reducere a veniturilor la bugetul de stat, ceea ce, potrivit 

dispoziţiilor Constituţiei, necesită, în mod obligatoriu, indicarea sursei de finanţare. 

El adaugă şi obligaţia solicitării fişei financiare. 

 

Preşedintele arată că pentru acest act normativ s-a solicitat doar punctul de vedere 

al Guvernului, nu şi fişa financiară obligatorie. El precizează şi că nici expunerea 

de motive a legii criticate nu detaliază impactul bugetar al soluţiilor legislative 

preconizate. 

 

"Solicităm Curţii Constituţionale să constate că nu au fost îndeplinite condiţiile 

legale şi constituţionale referitoare la solicitarea fişei financiare nici de către 

iniţiatorul propunerii legislative şi nici de către Parlament, ceea ce atrage 

neconstituţionalitatea în ansamblu a legii deduse controlului, prin raportare la 

dispoziţiile art. 138 alin. (5) din Constituţie", se arată în sesizare. 
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Preşedintele Iohannis mai precizează că, potrivit acestei legi, insulele, grindurile şi 

alte suprafeţe de uscat cu o suprafaţă mai mare de 35 de hectare cu potenţial de 

exploatare economică rezultate prin acţiuni sau modificări naturale ale teritoriului 

ori prin lucrări de amenajare hidrotehnică, precum şi unele părţi din aceste terenuri 

a căror suprafaţă nu este mai mică de 10 hectare - sunt exceptate de la prevederile 

Legii apelor nr. 107/1996. Aşadar, rezultă că aceste categorii de terenuri se 

exceptează nu doar de la unele norme ale Legii nr. 107/1996, ci de la întreaga lege, 

regimul stabilit prin acest act normativ neaplicându-se respectivelor terenuri, 

subliniază şeful statului. 

 

În acest context, şeful statului spune că legea criticată trebuia calificată şi adoptată, 

ca lege organică, cu votul majorităţii membrilor fiecărei Camere a Parlamentului, 

iar nu ca lege ordinară. În plus, şi conţinutul complex al actului normativ, afirmă 

Iohannis, solicita adoptarea sa ca lege organică. 

Legea criticată reglementează într-un domeniu pentru care Constituţia prevede 

expres caracterul organic, respectiv intrarea unor terenuri în domeniul public al 

statului, concesionarea sau administrarea acestora, menţionează şeful statului. 

 

"Considerăm că legiuitorul nu a respectat procedura constituţională de adoptare a 

legilor organice. Neadoptând legea cu majoritatea cerută de norma constituţională, 

Parlamentul nu a respectat limitele domeniului organic prevăzute de art. 136 alin. 

(4) din Constituţie. Prin urmare, legea dedusă controlului de constituţionalitate a 

fost adoptată ca lege ordinară, deşi aceasta conţine, din punct de vedere al 

criteriului material, prevederi care aparţin domeniului legii organice, ceea ce 

determină încălcarea art. 76 alin. (1) din Legea fundamentală, referitor la adoptarea 

legilor organice", susţine şeful statului. 

Preşedintele afirmă că legea creează atât o încălcare a principiului liberei 

concurenţe în economia de piaţă, cât şi o dublă discriminare: pe de o parte, între cei 

care deţin cu titlu de proprietate ori care îşi desfăşoară activitatea pe insule, 

grinduri şi alte suprafeţe de uscat cu o suprafaţă mai mare de 35 de hectare cu 

potenţial de exploatare economică rezultate prin acţiuni sau modificări naturale ale 

teritoriului ori prin lucrări de amenajare hidrotehnică şi celelalte persoane care îşi 

desfăşoară activitatea în alte zone; pe de altă parte, între persoanele care realizează 

activităţi de producţie de energie regenerabilă, turism, agrement, alimentaţie 
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publică, comerţ cu amănuntul şi servicii conexe acestora şi persoanele care 

desfăşoară alt tip de activităţi economice, pe aceste terenuri. 

 

Şeful statului solicită CCR să admită sesizarea de neconstituţionalitate şi să 

constate că Legea privind unele măsuri de regim fiscal derogatoriu aplicabil 

anumitor terenuri, construcţii edificate pe acestea şi unor activităţi economice 

autorizate este neconstituţională în ansamblul său. 

 

Şi Executivul a transmis judecătorilor constituţionali o sesizare asupra actului 

normativ.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR dezbate sesizarea preşedintelui Iohannis pe legea privind mandatul 

nelimitat al rectorilor 

Curtea Constituţională (CCR) discută, miercuri, sesizarea preşedintelui Klaus 

Iohannis asupra Legii privind mandatul nelimitat al rectorilor. 

 

Şeful statului a trimis Curţii Constituţionale o sesizare de neconstituţionalitate 

asupra Legii pentru aprobarea Ordonanţei de Urgenţă a Guvernului 79/2020 pentru 

modificarea şi completarea Legii educaţiei naţionale 1/2011. 

 

"Prin modul în care a fost adoptată, legea dedusă controlului de constituţionalitate 

contravine prevederilor art. 61 alin. (2) şi ale art. 75 alin. (1) din Constituţie, fiind 

încălcată competenţa primei Camere sesizate", se arată în sesizarea la CCR,  

solicitându-se constatarea neconstituţionalităţii actului normativ, în ansamblu. 

 

Preşedintele menţionează că OUG 79/2020, aprobată prin legea criticată, modifică 

şi completează Legea 1/2011 cu privire la elaborarea şi aprobarea planurilor-cadru 

de învăţământ pentru învăţământul liceal militar şi reglementează admiterea prin 

repartiţie a absolvenţilor acestui tip de învăţământ în instituţiile de învăţământ 

superior militar, având în vedere contextul generat de actuala pandemie de 

COVID-19.  
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De asemenea, actul normativ elimină dispoziţia potrivit căreia mandatele rectorilor 

erau limitate la două mandate succesive, acestea putând fi astfel reînnoite fără nicio 

limită; stabileşte că pregătirea psihopedagogică trebuie să asigure şi competenţe 

digitale pentru organizarea procesului de învăţământ în modul online; prevede că 

formarea continuă a personalului didactic, de conducere, de îndrumare şi de control 

trebuie să asigure şi competenţe digitale pentru organizarea procesului de 

învăţământ în modul online. 

 

Potrivit şefului statului, în calitate de primă Cameră competentă, Camera 

Deputaţilor a adoptat acest proiect de lege operând asupra ordonanţei menţionate 

două modificări, necesare pentru respectarea normelor de tehnică legislativă, 

precum şi două completări, care vizau prevederi din Legea 1/2011, referitoare la 

includerea competenţelor digitale pentru organizarea procesului de învăţământ în 

modul online, respectiv la formarea continuă a personalului didactic, de conducere, 

de îndrumare şi de control, care trebuie să asigure şi competenţe digitale pentru 

organizarea procesului de învăţământ în modul online. 

 

Senatul a adoptat legea cu un număr de şase amendamente, aminteşte Iohannis, 

adăugând că s-a operat şi o modificare asupra Legii 1/2011, cu un obiect de 

reglementare complet diferit de cel avut în vedere de iniţiatori şi de cel adoptat de 

prima Cameră. "Practic, în Camera decizională s-a adoptat în plus o altă 

reglementare, fără vreo legătură cu cele adoptate de prima Cameră sau cu 

conţinutul OUG 79/2020. Astfel, la Senat a fost modificat alin. (7) al art. 213 din 

Legea 1/2001, în sensul eliminării dispoziţiei prin care mandatele rectorilor erau 

limitate la două mandate succesive, acestea putând fi astfel reînnoite fără vreo 

limitare", explică şeful statului, punctând, în acest context, că legea a fost 

semnificativ modificată faţă de forma iniţiatorului şi a primei Camere sesizate. 

 

El apreciază că astfel a fost încălcat principiului bicameralismului. "Considerăm 

că, în fapt, noua modificare legislativă este una substanţială, cu consecinţe 

semnificative, ce reprezintă o schimbare radicală de filozofie legislativă, cu efecte 

asupra viziunii manageriale a conducerii instituţiilor universitare. Astfel, 

managementul instituţiilor de învăţământ superior se realizează printr-un 

mecanism complex, care are ca principal obiectiv asigurarea calităţii procesului de 

învăţământ la nivel academic.  
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Alături de perspectiva de integritate, acest mecanism are şi o componentă ce ţine 

de modalitatea de ocupare a funcţiilor de conducere, inclusiv a celei de rector, care 

are importanţă şi în ceea ce priveşte decizia privind persoanele care ocupă funcţiile 

de conducere la nivelul universităţii", se arată în sesizarea la CCR. 

 

Mai exact, arată şeful statului, Legea educaţiei naţionale 1/2011 stabileşte cu 

precădere, în sarcina rectorului, organizarea concursului public pentru funcţiile de 

decan şi selectarea acestora, precum şi numirea prorectorilor şi menţinerea în 

funcţie a directorului general administrativ pe baza acordului scris al acestuia de 

susţinere executivă a planului managerial al noului rector. Prin urmare, orice 

schimbare legislativă ce ţine de conducerea universităţilor reprezintă o intervenţie 

cu impact semnificativ asupra democraţiei interne a instituţiilor de învăţământ 

superior. 

 

Preşedintele Iohannis susţine că forma finală a legii, prin eliminarea limitării 

numărului de mandate care pot fi obţinute de rectori, se îndepărtează în mod 

radical şi fără nicio justificare obiectivă de la scopul şi filosofia iniţiale ale legii, 

care vizau exclusiv măsuri cu privire la învăţământ superior militar şi la măsuri 

necesare în contextul pandemiei actuale. 

 

Şeful statului consideră că o creştere a calităţii managementului instituţiilor de 

învăţământ superior se poate realiza doar dacă mecanismele care ghidează procesul 

de decizie al funcţiilor de conducere din mediul universitar sunt precis stabilite, 

asigură reprezentativitate, dialog şi dezbatere publică. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Florin Cîţu a început curăţenia în Guvern. Nouă oameni din echipa Orban, 

daţi afară  

Prim-ministrul României, Florin Cîţu, a semnat demiterea a nouă oameni din 

echipa lui Ludovic Orban, printre aceştia fiind consilierii de stat Tănase Stamule şi 

Sebastian Bodu, dar şeful Corpului de control, Dragoş Tănăsoiu.  
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În Monitorul Oficial au fost publicate deja mai multe demiteri din cadrul 

Cancelariei prim-ministrului, dar şi de la Secretariatului General al Guvernului.   

Opt dintre consilierii lui Ludovic Orban au fost demişi de Florin Cîţu, aceştia fiind: 

Tănase Stamule, Radu Nicolescu, Marian Murguleţ, Ionel Roiban, Sebastian Bodu, 

Tony-Avramescu-Gruia Romani, Simona Mihaela Brătulescu, Dan Ştefan Meran şi 

Vlad Adrian Ţone.   

Demis tot marţi a fost şi şeful Corpului de control al prim-ministrului, Dragoş 

Tănăsoiu.   

Pe lista celor concediaţi de actualul şef al Guvernului sunt şi secretarii de 

stat Romulus Lucian Iaru, Marian Murguleţ şi Petrică Lucian Rusu., din cadrul 

Secretariatului General al Guvernului.  
(Sursa: adevarul.ro) 

 

 Suspendarea ratelor la credite: de la condițiile ce trebuie îndeplinite, până la 

chestiunile la care se va uita banca - Proiect 

Ministerul Finanțelor a pregătit proiectul prin care va putea fi pusă în aplicare 

suspendarea ratelor la credite de la 1 ianuarie 2021 (acea Ordonanță ce a fost 

adoptată la finalul anului trecut). Aceasta va putea fi solicitată atât pentru creditele 

pentru care a fost deja obținută suspendarea, cât și pentru creditele pentru care nu 

s-a solicitat anterior accesarea facilității de suspendare. 

*Întreg materialul de mai jos se refera doar la persoanele fizice (desi OUG in 

vigoare si proiectul de HG se aplica, bineinteles, și pentru cele juridice) 

 

Proiect HG norme suspendarea ratelor la credite 

Cine poate beneficia 

Poate beneficia de acordarea facilităţii de suspendare a obligaţiei de plată a ratelor, 

dobânzilor şi comisioanelor aferente creditului ipotecar care îndeplineşte condiţiile 

de mai jos (vezi intertitlul CONDIȚIILE), persoana fizică ale cărei venituri au fost 

afectate direct sau indirect de situaţia gravă generată de pandemia COVID-19. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-01-12-24536519-0-proiect-norme-suspendare-rate-credite.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-01-12-24536519-0-proiect-norme-suspendare-rate-credite.pdf
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Când trebuie transmisă solicitarea către bancă 

Până pe 15 martie 2021, inclusiv. 

Unde se transmite cererea 

Pentru a beneficia de suspendare clienții trebuie să trimită băncilor solicitarea în 

format letric sau prin poșta electronică, la datele de contact stipulate în contractul 

de credit sau printr-un alt canal de comunicare la distanță oferit de bancă. 

În cazul în care clientul nu poate transmite cererea prin unul dintre mijloacele 

menționate, acesta o poate formula pe cale orală, prin telefon, la un număr de 

telefon dedicat de pe pagina de internet a băncii, situație în care banca are obligația 

înregistrării convorbirii. 

CONDIȚIILE 

Poate fi suspendată rambursarea ratelor, dobânzilor şi comisioanelor scadente 

numai pentru creditele ipotecare care îndeplinesc următoarele condiţii cumulative: 

 

• au fost acordate până la data de 30 martie 2020 inclusiv; 

• data scadenţei finale a obligaţiilor de rambursare a ratelor, prevăzută în 

contractele de credit, este ulterioară datei solicitării suspendării obligațiilor de 

plată; 

• nu le-a fost declarată scadenţa anticipată până la data de 31 decembrie 2020 

inclusiv; 

• nu înregistrează restanțe la data solicitării suspendării obligației de plată. 

Perioada de suspendare a ratelor 

Perioada pentru care se acordă facilităţile de suspendare la plată a ratelor scadente 

aferente împrumuturilor acordate de către bănci se stabileşte conform opţiunii 

clientului şi este cuprinsă între minimum o lună şi maximum nouă luni. 

 

Perioada maximă de nouă luni include și perioada suspendării efective a 

obligațiilor de plată în temeiul moratoriului legislativ instituit prin Ordonanța de 

urgență a Guvernului inițială și/sau perioadele de suspendare acordate în cadrul 

moratoriilor non-legislative, după caz. 
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După data de 1 ianuarie 2021 debitorul are posibilitatea de a obține o singură dată 

suspendarea obligațiilor de plată. 

La ce se va uita banca 

Clientul va trebui să declare pe proprie răspundere că i-au fost afectate veniturile 

proprii şi/sau veniturile aferente familiei, direct sau indirect, de pandemia COVID-

19 şi se află în imposibilitatea de a onora obligaţiile de plată aferente creditului ca 

urmare a intervenţiei uneia/mai multora dintre următoarele cauze, fără a se limita la 

acestea: 

• intrarea clientului/membrilor familiei acestuia în şomaj tehnic ca efect al 

închiderii/restrângerii activităţii angajatorului 

• concedierea clientului/membrilor familiei acestuia 

• reducerea salariului clientului/membrilor familiei acestuia, plasarea clientului în 

carantină instituţionalizată sau izolare la domiciliu, îmbolnăvirea cu COVID-19 şi 

altele asemenea. 

 

(La ce se vor uita băncile în privința firmelor: Acestea trebuie să declare pe 

propria răspundere că le-au fost diminuate cu minimum 25% veniturile sau 

încasările medii lunare din ultimele 3 luni anterioare solicitării suspendării 

obligațiilor de plată prin raportare la perioada similară din anii 2019/2020 şi se 

află în imposibilitatea de a onora obligaţiile de plată aferente creditului). 

Ce va face banca 

Analizează solicitarea formulată de client, verifică încadrarea creditului în 

condiţiile prevăzute mai sus (CONDIȚIILE – acel intertitlu de mai sus) precum și 

la cele scrise mai sus (la ce se va uita banca). 

 

În termen de maximum 15 zile calendaristice de la data primirii solicitării 

complete, dar fără a depăși data de 30 martie 2021, comunică clientului decizia sa 

de aprobare/respingere a cererii de suspendare a obligaţiilor de plată a ratelor. 
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Decizia de aprobare conţine şi numărul de rate pentru care a fost solicitată de 

debitor şi aprobată suspendarea la plată şi se comunică debitorului în format letric 

sau prin poştă electronică, la datele de contact precizate în contractul de credit sau 

declarate de către client creditorului ulterior încheierii contractului de credit sau 

printr-un alt canal de comunicare la distanţă oferit de creditor, sau telefonic, cu 

respectarea obligaţiei creditorului de înregistrare a convorbirii, după caz, în funcţie 

de opţiunea exprimată de debitor. 

 

IMPORTANT: Modificarea clauzelor contractuale ca efect al aprobării solicitării 

beneficiarului se realizează fără încheierea de acte adiţionale, prin notificarea 

clauzelor contractuale modificate, inclusiv noul grafic de rambursare a creditului şi 

graficul de rambursare a dobânzilor eşalonate, transmisă de creditor debitorului în 

termen de 30 de zile calendaristice de la primirea solicitării complete. 

În graficul de rambursare a creditului, revizuit după acordarea facilităţii de 

suspendare a obligaţiei de plată, rata de dobândă se menţine la nivelul prevăzut în 

contractul de credit iniţial încheiat între client şi bancă. 

Plata – o chestiune importantă 

Pentru creditele ipotecare contractate de persoane fizice pentru care cererea de 

suspendare a obligațiilor de plată a fost formulată până la data de 15 iunie 2020, cu 

termen de încheiere a perioadei de amânare anterior datei de 31 decembrie 2020, 

inclusiv, suspendarea obligațiilor de plată până la perioada maximă de nouă luni se 

realizează prin cumularea creanței/restului de creanță aferentă dobânzilor calculate 

în prima perioadă suspendată cu creanța aferentă dobânzilor calculate pentru a 

doua perioadă suspendată. 

 

La creanța astfel rezultată dobânda este 0% și plata de către debitor a acesteia se va 

face eșalonat în 60 de rate lunare egale începând cu luna imediat următoare 

încheierii celei de-a doua perioade de amânare. 

 

Noul grafic de rambursare a acestor plăţi consolidate pe debitor se comunică în 

termen de 30 de zile calendaristice FNGCIMM, odată cu formularea solicitării de 

emitere/reemitere a scrisorii de garanţie. La data reemiterii scrisorii de garanție va 

înceta valabilitatea scrisorii de garanție anterioare. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 ianuarie 2021 33 

 

De luat în calcul: La solicitarea debitorului, creditorii pot modifica data de 

scadență lunară a ratei, cu menținerea numărului total de 60 de rate lunare egale 

sau pot acorda o perioadă limitată de grație la plata ratelor lunare, suplimentară 

celor 60 de rate lunare egale de plată a dobânzii, dar care nu va fi acoperită de 

scrisoarea de garanție de stat. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Digitalizarea administrației fiscale din România, pe calea cea bună. Ce 

măsuri așteptăm în 2021? 

Contextul bugetar dificil al anului 2021 nu mai permite amânări în implementarea 

de măsuri eficiente pentru creșterea colectării veniturilor la bugetul de stat, dat 

fiind faptul că mediul de afaceri va avea nevoie de stimulente și în acest an, cel 

puțin, pentru a depăși dificultățile financiare cauzate de pandemia de COVID-19. 

Accelerarea digitalizării este deja resimțită în întreaga societate pe fondul 

restricțiilor impuse pentru limitarea răspândirii virusului, inclusiv în administrația 

publică. Această evoluție face posibil ca, la mai bine de 15 ani de la inițierea 

fişierului standard internaţional de control pentru operatorii economici (SAF-T) de 

către Organizația pentru Cooperare și Dezvoltare Economică (OCDE), acesta să 

devină funcțional și în România. 

Procesul de digitalizare a administrației fiscale din țara noastră a trenat în ultimii 

ani, însă acesta a fost reluat pe parcursul anului 2020. Potrivit declarațiilor oficiale 

de la momentul respectiv, sistemul SAF-T ar fi trebuit să înceapă să funcționeze în 

România la sfârșitul anului 2020, însă, conform comunicatului de presă publicat 

recent pe site-ul Agenției Naționale de Administrare Fiscală (ANAF), acesta va fi 

finalizat în luna iulie 2021. 

 

Creșterea gradului de colectare a taxelor este absolut necesară în condițiile în care 

țara noastră este pe penultimul loc în UE (după Irlanda) în funcție de ponderea 

veniturilor fiscale în PIB, cu mai puțin de 27% din PIB în 2019, față de o medie 

europeană de peste 40% din PIB.  
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De-a lungul timpului, s-a demonstrat faptul că modificările de taxe nu au efectele 

scontate în sensul creșterii gradului de colectare a veniturilor la buget și reducerii 

evaziunii fiscale, atât timp cât acestea nu sunt însoțite de informatizarea și 

digitalizarea administrației fiscale. 

 

Beneficii atât pentru contribuabili, cât și pentru ANAF 

 

Țara noastră se află, de mai mulți ani, pe locuri codașe în UE la digitalizare şi 

colectarea taxei pe valoarea adăugată (TVA), potrivit studiilor realizate de Comisia 

Europeană. Deficitul de încasare la TVA în România (diferența dintre veniturile 

din TVA preconizate și cele încasate efectiv) s-a situat la 33,8% în 2018, iar pentru 

2020 este estimat să se adâncească la 37,4% pe fondul blocajelor cauzate de 

pandemie, potrivit celui mai recent raport publicat de Comisia Europeană. 

 

Având în vedere experiența țărilor vecine, introducerea sistemului SAF-T ar putea 

determina scăderea deficitului de încasare la TVA, demonstrându-se a fi benefic 

atât pentru contribuabili (procedura de control fiscal va fi mai puțin îngreunată, 

pregătirea datelor esențiale pentru declarare și control va fi automatizată, 

rambursarea de TVA va fi posibilă într-un timp mai scurt, diminuarea concurenței 

neloiale etc.), cât și pentru administrația fiscală (va avea acces permanent la toate 

operațiunile efectuate de către contribuabili, evaziunea fiscală se va reduce datorită 

identificării mai rapide a tranzacțiilor care prezintă un risc ridicat de fraudă etc.). 

Așadar, analizând impactul generat de implementarea acestui sistem în economiile 

altor state, introducerea SAF-T poate fi considerată un prim pas în digitalizarea 

sistemului fiscal din România, care va duce la creșterea veniturilor la bugetul de 

stat, prin extinderea gradului de colectare și diminuarea deficitului de încasare la 

TVA. Cu toate acestea, efectele implementării noului sistem se vor resimți abia în 

anii care urmează. 

 

Sisteme complementare cu SAF-T, implementate cu succes de alte state 
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Sistemul SAF-T a contribuit, incontestabil, la succesul unei mai bune colectări a 

taxelor în ultimii ani în statele în care a fost implementat (de exemplu Polonia), 

însă acesta nu a fost singurul instrument utilizat pentru îmbunătățirea situației 

finanțelor publice. Mai multe state membre ale UE utilizează în prezent raportarea 

electronică a unor documente, realizează controale fiscale online și au în funcțiune 

casele de marcat cu jurnal electronic. Trecerea acestor proceduri administrativ-

fiscale în mediul online duce la creşterea gradului de încredere reciprocă dintre 

administrația fiscală și contribuabili, asigurându-se un nivel ridicat de transparenţă 

între părți, precum și simplificarea procesului birocratic de pregătire a 

documentelor necesare în cadrul unui control fiscal. 

 

În concluzie, ținând cont de faptul că țara noastră are nevoie de încasări mai mari 

la buget, în general, și cu atât mai mult în anii care urmează, și, în plus, se află în 

vizorul Comisiei Europene din cauza deficitului ridicat de colectare a TVA, 

autoritățile din domeniu trebuie să intensifice dezvoltarea infrastructurii 

administrației fiscale prin digitalizare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Klaus Iohannis: În 2021 avem două direcții majore - să stopăm pandemia și 

să repornim toate sectoarele economice. Reformele nu mai pot să aștepte 

Președintele Klaus Iohannis a susținut marți seara prima conferință de presă din 

acest an. Șeful statului a anunțat că în 2021 sunt două direcții majore pentru 

România: stoparea pandemiei și repornirea în forță a tuturor sectoarelor 

economice. 

Preşedintele Klaus Iohannis a declarat marţi că reformele nu mai pot aştepta şi că 

în acest an trebuie puse bazele unei reaşezări sănătoase a societăţii româneşti. 

"Reformele nu pot să mai aştepte. 2021 este anul în care trebuie puse bazele unei 

sănătoase reaşezări a societăţii româneşti", a spus şeful statului într-o conferinţă de 

presă susţinută la Palatul Cotroceni, arătând că a transmis acest lucru şi în cadrul 

întâlnirilor de săptămâna trecută cu membri ai Guvernului. 
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Iohannis a subliniat că trebuie să se pună capăt epidemiei de COVID-19. 

"Pentru a putea merge înainte cu motoarele turate la maximum, este nevoie să 

punem capăt epidemiei de COVID-19. După un an extrem de dificil, marcat de 

nenumărate sacrificii, un an în care mulţi oameni s-au luptat cu această boală şi, 

din păcate, prea mulţi au pierdut această luptă, iată, 2021 ne oferă motive reale de 

speranţă", a mai spus președintele. 

Şeful statului a arătat că anul 2021 este extrem de important pentru dezvoltarea 

viitoare a României. 

"În mare măsură, de modul în care vom reuşi să accelerăm anumite schimbări în 

perioada imediat următoare va depinde eficienţa guvernării pe întregul mandat de 

patru ani. Avem două direcţii majore. Pe de o parte, trebuie să stopăm pandemia, şi 

aceasta ţine de reuşita campaniei de vaccinare, care se află în plină desfăşurare, şi, 

pe de altă parte, trebuie să repornim în forţă toate sectoarele economice şi să 

începem reformele promise. Aceste două direcţii majore sunt, de fapt, profund 

interconectate, pentru că succesul vaccinării populaţiei este cel care va genera, într-

o foarte mare măsură, capacitatea de a relua toate activităţile economice şi sociale 

grav afectate în aceste luni", a afirmat el. 

Declarațiile președintelui Klaus Iohannis: 

 Sper ca 2021 să fie anul revenirii la o viață normală 

 De modul in care vom reuși să accelerăm anumite schimbări va depinde 

eficiența guvernării 

 Avem doua direcții majore: să stopăm pandemia 

 Să repornim in forță toate sectoarele economice si să începem reformele 

promise 

 Proiectul pe buget este gândit pe aceste coordonate 

 Este obligatoriu să înceapă un proces de resetare a statului, să punem în 

centru accesul cetățeanului la servicii si informații 

 Reformele nu pot să mai aștepte 
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 2021 este anul in care trebuie puse bazele unei sănătoase reașezări 

 2021 ne oferă motive reale de speranță 

 Vaccinurile reprezintă încununarea eforturilor oamenilor de știință 

 Vaccinarea in masă este singura soluție pentru a ne întoarce cât mai rapid la 

normalitate și a ne relua toate activitățile care ne-au lipsit 

 Este esențial ca această campanie de vaccinare să reușească pentru a obține 

imunizarea la nivel național 

 Le solicit tuturor să dea dovadă de implicare și colaborare 

Răspunsuri la întrebările jurnaliștilor: 

- Despre schimbările directorilor de școli: Este o acțiune care nu a fost pregătită 

din timp de ministerul Educației. S-a știut că se termină mandatele directorilor în 9 

ianuarie, la unele școli s-a prelungit. 

- Despre cazul Costel Alexe: Această discuție trebuia să aibă loc demult si să fie 

mult mai scurtă. Am spus mereu că penalii n-au ce căuta în funcții publice. Dacă 

va fi cercetat penal, m-aș aștepta cel puțin să se autosuspende din funcțiile pe care 

le deține. 

- În Israel primul care s-a vaccinat a fost premierul. În România nu s-a vaccinat 

niciun lider politic: Nu cred că s-a produs nicio neîncredere, dimpotrivă. Decizia a 

fost să fie vaccinat în primul rând personalul medical. Nu am dorit nici eu, nici 

premierul, să ne băgăm în față.  

Ar fi fost mesajul greșit. În 15 ianuarie începe a doua etapă de vaccinare in care 

este prevăzută vaccinarea personalului din învățământ, a persoanelor peste 65 de 

ani, dar si a personalului esențial, de exemplu Administrația Prezidențială, 

guvernul etc. Pentru a marca debutul etapei a doua a campaniei de vaccinare, eu 

mă voi vaccina vineri, 15 ianuarie. 

-  Cum repornim România? Dacă vaccinarea este un succes:  Este evident că avem 

nevoie de o repornire în forță, cu o campanie de vaccinare de succes pentru ca toate 

firmele să-și repornească activitatea iar acolo unde sunt dificultăți guvernul să pună 

în practică scheme de ajutor. Contăm pe sume importante din fonduri europene. 
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Sunt foarte multe lucruri în pregătire, bugetul este în pregătire. Un întreg complex 

de factori este necesar pentru repornirea economiei, și sunt foarte hotărât să sprijin 

această repornire, guvernul este proaspăt, cu energie nouă, și cred că împreună 

vom reuși. Da, campania este până acum un succes, suntem pe locul 8 în Europa, 

ceea ce nu este rău deloc 

-  Grecia promovează ideea unui certificat unic european ca o dovadă de vaccinare. 

Despre poziția României: Personal, nu consider că e o idee bună, s-ar crea un 

cadrul de discriminare. Cred că trebuie să existe un certificat de vaccinare, dar el 

trebuie folosit pentru motive medicale, să știe când a primit prima doză, când 

urmează a doua. Să folosim aceste certificate ca să împărțim populația Europei în 

două nu mi se pare un lucru bun. 

-  Despre cum intenționează autoritățile să convingă populația să se vaccineze? și 

dacă este mulțumit de promovarea campaniei de vaccinare:  Campania trebuie 

promovată mult mai intens. S-a făcut o campanie, dar e nevoie de foarte multă 

turare. În afară de această campanie, trebuie să existe unele exemple personale și 

eu intenționez să dau un astfel de exemplu. Eu sunt convins că vaccinarea e 

esențială. Majoritatea cadrelor medicale s-a vaccinat. Sigur, vaccinarea nu e 

obligatorie, nici nu ne dorim, vaccinarea e organizată de stat pentru toți românii și 

oamenii se vor convinge că asta e soluția 

- Despre divergențele din coaliția de guvernare:  Sunt discuții în coaliție, într-o 

coaliție nu e ca la armată, unul comandă și toți execută. Din discuție, care nu e o 

ceartă sau o divergentă, se cristalizează soluțiile. Este rolul conducerii coaliției să 

negocieze aceste divergențe.  

Nu există niciun motiv să credem că oamenii se ceartă, oamenii discută. PNL și 

USR pornesc fiecare de la punctul propriu, negociază și se găsește o soluție. 

- Dacă se mai impune măsura restricțiilor de circulație pe timpul nopții:  În acest 

moment nu sunt întrunite condițiile pentru relaxare. Guvernul a prelungit azi starea 

de alertă. 

-  Despre situația din SUA: Democrația americană este solidă și va trece de această 

etapă. Este trist ce s-a întâmplat  la Capitoliu.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 13 ianuarie 2021 39 

 

Noua administrație își va prelua atribuțiile si sunt hotărât să mă implic pentru a 

duce parteneriatul cu SUA mai departe. Avem nevoie de colaborare în plan 

economic. Mă voi implica si împreună cu mine si noul guvern. 

- Despre faptul că Guvernul a modificat o lege a justiției prin OUG: A fost o 

situație excepțională creată de PSD, practic în ultimele luni de mandat parlamentul 

nu a mai funcționat, a fost folosit drept tribună de campanie electorală. Parlamentul 

nu a modificat legea și cineva trebuia să o facă. Nu puteam să stăm să intre în 

vigoare o prevedere care nu poate fi îndeplinită. După foarte multe discuții, 

guvernul a adoptat această OUG în mod corect. Acum, cu un nou parlament, care 

știe care e miza, nu vor mai exista astfel de excepții și am subliniat în discuțiile cu 

guvernanții acest lucru foarte clar. Nu se vor mai găsi motivații, asta a fost ultima. 

- Despre încrederea în justiție, despre dosarele Revoluției și Mineriadei: Încrederea 

mea în justiție e nezdruncinată. Cunosc aceste spețe, sunt la fel de nemulțumit ca și 

foarte mulți români care așteaptă să se facă dreptate. Eu pot să mă implic în sensul 

că voi solicita public să se rezolve aceste dosare și sunt convins că într-un final se 

vor rezolva. 

- Despre nemulțumirea sindicatelor privind înghețarea salariilor:  Măsura este una 

justă, suntem în plină pandemie, în criză economică, în faza în care încercăm să 

terminăm această epidemie. Trebuie să fie conștienți că economia a suferit, s-a 

contractat. Sunt mai puțini bani la buget. Nu poate fi vorba de mărirea unor 

lefuri bugetare în 2021 până ieșim din criza economică. Nu vorbim de 

austeritate, nu se taie salariile, nu se taie pensiile, dar cât e criză economică nu 

putem vorbi de majorări în zona bugetarilor.  

Salariile și pensiile vor putea să crească când ieșim din criza economică, și eu sunt 

convins că vom ieși din criza economică în acest an. Pensiile au crescut și așa 

crescute rămân. 

- Despre cum va fi asigurat numărul de cadre medicale pentru vaccinare: Detaliile 

tehnice vi le va spune col. Gheorghiță, care coordonează campania. Premierul m-a 

asigurat că va avea grijă ca personalul să existe și să fie plătit corespunzător 

- Despre cum se vor vaccina muncitorii sezonieri care nu sunt în România:  Cine 

va fi în țară va fi vaccinat, nu e niciun fel de problemă. 
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Conferința președintelui a avut loc  în ziua în care coordonatorul campanie 

naționale de vaccinare, medicul Valeriu Gheorghiță, a anunțat că platforma 

online unde românii care se încadrează în etapa a doua a campaniei de 

vaccinare va fi disponibilă vineri, 15 ianuarie, de la ora 15:00. Gheorghiță  a 

anunțat și modalitatea în care se pot înscrie românii pentru a fi vaccinați împotriva 

COVID-19. 

Persoanele cu vârsta peste 65 de ani, cele cu boli cronice și lucrătorii în domenii 

esențiale se pot programa fie online, pe siteul programare.vaccinare-

covid.gov.ro, fie prin medicul de familie sau prin aparținători. 

Programări în vederea vaccinării se pot face și prin call-center, la numărul de 

telefon 021.414.44.25. 

Coordonatorul campanie le recomandă persoanelor cu boli cronice să se 

programeze prin medicul de familie. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Premierul Cîțu anunță că a solicitat Comisiei Europene încă opt milioane de 

doze de vaccin Pfizer. În total România ar urma să primească aproximativ 21 

de milioane de doze de la Pfizer și 3,4 milioane de la Moderna. 

”Am aprobat astăzi transmiterea către Comisia Europeană a solicitării ca România 

să beneficieze de încă opt milioane de doze de vaccin BioNTech/Pfizer din cele 

200 de milioane negociate suplimentar la nivel european”, a anunțat premierul Cîțu 

pe pagina sa de Facebook. 

Șeful guvernului a precizat că este vorba, mai exact, de solicitarea a încă 8.055.394 

de doze de vaccin, care se vor adăuga celor 12.780.080 milioane de doze produse 

de BioNTech/Pfizer și contractate deja de România. Aceste doze vor asigura 

imunizarea a 10.417.737 de persoane. ”Altfel spus, doze vitale care vor asigura 

imunizarea a 10.417.737 de persoane, care se pot întoarce la o viață normală”, a 

precizat șeful Executivului. 

 

http://stiri.tvr.ro/v--gheorghi--a--programarea-pentru-a-doua-etapa-de-vaccinare--din-15-ianuarie--avem-750-de-centre-opera--ionale_877204.html#view
http://stiri.tvr.ro/v--gheorghi--a--programarea-pentru-a-doua-etapa-de-vaccinare--din-15-ianuarie--avem-750-de-centre-opera--ionale_877204.html#view
http://stiri.tvr.ro/v--gheorghi--a--programarea-pentru-a-doua-etapa-de-vaccinare--din-15-ianuarie--avem-750-de-centre-opera--ionale_877204.html#view
https://programare.vaccinare-covid.gov.ro/auth/login
https://programare.vaccinare-covid.gov.ro/auth/login
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”În plus față de vaccinurile BioNTech/Pfizer, mai avem cele 3.408.215 de doze 

produse de Moderna și contractate deja de România”, a adăugat Cîțu. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cseke Attila: Ministerul Dezvoltării nu are bani pentru a finanţa 

organizarea centrelor de vaccinare / Ministrul Voiculescu a avut o eroare de 

comunicare 

Ministrul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei, Cseke Attila, a declarat, 

marţi seară, că nu are în bugetul ministerului prevăzute fonduri pentru o eventuală 

finanţare a organizării centrelor locale de vaccinare anti-COVID-19, pentru că nu 

există buget aprobat pe 2021, relatează Agerpres. Asta după ce ministrul Sănătăţii, 

Vlad Voiculescu, ar fi afirmat că Ministerul Dezvoltării e un partener instituţional 

care discută direct cu autorităţile publice locale atunci când există o nevoie de 

finanţare la nivel local şi că este unul dintre ministerele avizatoare în cazul 

ordonanţei privind organizarea centrelor de vaccinare. 

”Cred că domnul ministru Voiculescu a avut aici o eroare de comunicare, pentru că 

acele sume de care dânsul a vorbit nu există la Ministerul Dezvoltării în prezent 

dintr-un motiv foarte simplu: nu avem Legea bugetului de stat aprobată. Cheltuieli 

cu această destinaţie de vaccinare, în mod logic, nu puteau fi prevăzute anul trecut, 

pentru că anul trecut în ianuarie nu eram în această situaţie de pandemie", a spus 

ministrul Dezvoltării, într-o emisiune la B1 TV. 

El a adăugat că MDLPA, "în ultimele două zile, a dat mai multe soluţii de 

îmbunătăţire a acestui proiect de ordonanţă de urgenţă". 

"Noi avem suportul de specialitate pe partea de administraţie cu care putem să 

venim să ajutăm şi vom ajuta întotdeauna orice act normativ al Guvernului pe 

partea de administraţie. În ceea ce priveşte bugetarea acestor activităţi, şi aici un 

dialog întotdeauna este absolut necesar şi nu aş vrea să mă pronunţ în locul 

iniţiatorului, pentru că până la urmă Ministerul Sănătăţii este iniţiatorul acestei 

ordonanţe de urgenţă, dar este cert că la Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice  
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şi Administraţiei, în bugetul actual, care este 1/12 din bugetul anului trecut - 

aceasta este Legea finanţelor publice -, nu există titluri, capitole legate de finanţări 

pe campanie COVID sau vaccinare, pentru că pur şi simplu anul trecut nu au 

existat", a afirmat Cseke Attila. 

Potrivit acestuia, se caută soluţii pentru ca finanţarea dotării centrelor de vaccinare 

să se facă cu fonduri de la Bucureşti, pentru a nu fi acoperite de autorităţile locale. 

"Autorităţile locale trebuie să aibă siguranţa că aceste cheltuieli - care pot fi nu 

puţine, mai ales cu dotarea acestor cabinete, pentru că vorbim de ceva nou, nu 

vorbim de ceea ce există şi putem să le relocăm - vor fi asigurate din diverse surse, 

dar ele vin din partea statului", a precizat ministrul. 

El a subliniat că în cazul centrelor de vaccinare din interiorul spitalelor finanţarea 

se face de la bugetul de stat prin transfer la Fondul Naţional Unic de Asigurări 

Sociale de Sănătate, având în vedere că şi medicii sunt plătiţi astfel. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Producția de automobile în România a scăzut anul trecut cu peste 10%, 

comparativ cu 2019. Producția Dacia a scăzut cu peste 25%, în timp ce 

producția Ford la Craiova a crescut semnificativ. 

”În luna decembrie 2020, au fost produse în România un număr de 33.408 

autoturisme. Dintre acestea 18.804 unități au fost produse în uzina DACIA de la 

Mioveni și 14.604 unități au fost produse de uzină FORD de la Craiova”, 

conform Asociației Constructorilor de Automobile din România. 

Dacia a produs anul trecut la uzina din Mioveni doar 258.729 de automobile, în 

scădere față de 2019 când a produs 349.528 de unități (-26%).  

În același timp, producția Ford la uzina din Craiova a urcat la 179 de mii de unități, 

în creștere cu peste 38 de mii față de 2019. 

Pe total an 2020, producția de autoturisme a ajuns la 438.107 unități, în 

scădere cu -10.67 % față de 2019 respectiv 490.412 unități. 
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Pe modele, producția de autoturisme se prezintă astfel: 

DACIA Duster – 183.286 unități 

FORD EcoSport & Puma – 179.008 unități 

DACIA Sandero – 36.416 unități 

DACIA Logan – 30.834 unități 

DACIA Logan MCV – 8.663 unități 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 ASF avertizează că tranzacțiile cu criptoactive și investițiile în astfel de 

instrumente presupun riscuri ridicate. La nivelul UE și în România nu există 

legislație specifică în vigoare care să reglementeze asemenea operațiuni. 

„Comisia Europeană a publicat recent un proiect de regulament pentru piețele de 

criptoactive prin care dorește reglementarea acestora. Documentul definește 

tipurile de token-uri, care intră sub incidența regulamentului, și stabilește o serie de 

cerințe aplicabile emitenților de token-uri”, arată ASF în comunicat. 

Prin acest proiect de regulament, încă în dezbatere, se urmărește încurajarea 

inovației la nivelul UE prin eliminarea incertitudinilor cu privire la aceste piețe, 

clarificarea unor aspecte importante pentru bunul mers al piețelor de criptoactive și 

punerea bazelor unui cadru de dezvoltare uniform la nivelul Uniunii Europene. 

De asemenea, în proiectul de regulament sunt menționate și detalii despre 

competențele conferite autorităților naționale, precum și cele conferite EBA și 

ESMA în materie de criptoactive. 

Alte capitole importante ale proiectului de regulament vizează condițiile de 

autorizare și de funcționare a furnizorilor de servicii de criptoactive, cerințele în 

materie de transparență și publicare de informații pentru emiterea de criptoactive și 

admiterea la tranzacționare a acestora, precum și interdicțiile și cerințele pentru 

prevenirea abuzului de piață în legătură cu criptoactivele. 
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Și autoritatea de reglementare financiară din Marea Britanie a emis luni un 

avertisment ferm pentru cei care ar putea fi atrași de creșterea explozivă a cotațiilor 

crypto-monedelor. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Banca Centrala Europeana nu va interveni pentru a pune piedica inflatiei. 

Anuntul unui important membru al Consiliului Guvernatorilor 

Banca Centrala Europeana (BCE) va face abstractie anul acesta de orice crestere 

temporara a inflatiei provocata de atenuarea cererii, a afirmat marti Isabel 

Schnabel, membru al Consiliului guvernatorilor BCE, intr-un interviu acordat 

publicatiei austriece Der Standard, transmite Bloomberg. 

 

Eventuala atenuare a restrictiilor impuse pentru a stopa raspandirea pandemiei de 

coronavirus (COVID-19) ar putea duce la "dezvoltarea unei anumite dinamici" a 

preturilor, de exemplu pentru calatorii sau mese la restaurante. "Dar evolutiile pe 

termen scurt de acest tip nu ar trebui confundate cu o crestere sustinuta a inflatiei, 

in conditiile in care se estimeaza un nivel extrem de scazut al inflatiei", a explicat 

Schnabel. 

 

Oficialul BCE a adaugat ca din acest motiv cresterea temporara a preturilor "nu va 

afecta deciziile de politica monetara ale BCE, care sunt ajustate catre un orizont de 

timp mediu". 

 

De asemenea, a avertizat Schnabel, "cea mai mare greseala din punct de vedere 

economic" ar fi retragerea prea devreme a masurilor de sprijin monetar si fiscal. 

 

Conform datelor preliminare publicate de Eurostat, rata anuala a inflatiei in zona 

euro s-a mentinut la minus 0,3% in decembrie, comparativ cu luna precedenta. 

Rata anuala a inflatiei in zona euro este pentru a cincea luna consecutiv in teritoriul 

negativ, o consecinta a diminuarii cererii din cauza pandemiei, apreciaza analistii. 

 

https://www.biziday.ro/autoritatea-britanica-de-reglementare-a-pietelor-lanseaza-un-avertisment-ferm-in-contextul-cresterii-bitcoin-cei-care-investesc-in-aceste-tipuri-de-produse-ar-trebui-sa-fie-pregatiti-de-posibilit/?source=biziday
https://www.biziday.ro/autoritatea-britanica-de-reglementare-a-pietelor-lanseaza-un-avertisment-ferm-in-contextul-cresterii-bitcoin-cei-care-investesc-in-aceste-tipuri-de-produse-ar-trebui-sa-fie-pregatiti-de-posibilit/?source=biziday
https://ziare.com/bce/
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La ultima reuniune de politica monetara, care a avut loc in data de 10 decembrie, 

Consiliul guvernatorilor BCE a lasat nemodificata dobanda de referinta si a 

majorat cu 500 de miliarde de euro Programul de Achizitii Urgente in Pandemie 

(Pandemic Emergency Purchase Programme - PEPP), principalul sau instrument 

de combatere a crizei coronavirusului. 

 

Potrivit unui comunicat al BCE, anvelopa Programului de Achizitii Urgente in 

Pandemie (PEPP) a fost majorata cu 500 de miliarde de euro, pana la un total de 

1.850 de miliarde de euro. De asemenea, a fost prelungit orizontul de timp pentru 

achizitiile nete in cadrul PEPP pana la finele lunii martie 2022. 

 

Banca Centrala Europeana se asteapta pentru acest an la o inflatie de 1%, in timp 

ce in 2022 inflatia ar urma sa ajunga la 1,1%. Conform primelor estimari ale BCE 

pentru 2023, inflatia in zona euro ar urma sa urce usor la 1,4%, dar si asa va 

ramane sub tinta de aproape 2% avuta in vedere de BCE. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 ”Nu-l putem lăsa doar pe Zuckerberg să decidă”: UE pregătește noi 

reglementări ale platformelor sociale după reacția acestora la revoltele din 

SUA 

Lideri europeni privesc cu îngrijorare modul în care Facebook și Twitter au tratat 

în Statele Unite ”cazul Trump” și consideră că social media are nevoie de 

reglementări clare în materie de ”discurs democratic”. 

Chiar dacă opinia generală este că Donald Trump a promovat pe rețelele sociale, în 

special în aceste ultime zile ale mandatului, un discurs toxic, liderii europeni spun 

că UE nu trebuie să lase Facebook și Twitter să decidă singure ce se află în limitele 

acceptabile pe platformele lor. 

Pe fondul dezbaterilor europene și iminentelor discuții privind întărirea 

reglementărilor în domeniu, acțiunile Twitter au pierdut 6,8% în predeschidere 

pieței americane, după ce pierduseră 8% pe cea germană, investitorii considerând 

că Twitter și celelalte rețele de socializare s-ar putea confrunta cu costuri 

suplimentare. 

https://cursdeguvernare.ro/nu-l-putem-lasa-doar-pe-zuckerberg-sa-decida-ue-pregateste-noi-reglementari-ale-platformelor-sociale-dupa-reactia-acestora-la-revoltele-din-sua.html
https://cursdeguvernare.ro/nu-l-putem-lasa-doar-pe-zuckerberg-sa-decida-ue-pregateste-noi-reglementari-ale-platformelor-sociale-dupa-reactia-acestora-la-revoltele-din-sua.html
https://cursdeguvernare.ro/nu-l-putem-lasa-doar-pe-zuckerberg-sa-decida-ue-pregateste-noi-reglementari-ale-platformelor-sociale-dupa-reactia-acestora-la-revoltele-din-sua.html
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Martin Weber: Nu-l putem lăsa doar pe Mark Zuckerberg să decidă 

„Nu putem lăsa la latitudinea companiilor americane Big Tech să decidă cum sau 

cum să nu discutăm, ce se poate și ce nu se poate spune într-un discurs democratic. 

Avem nevoie de o reglementare strictă ”, a declarat Martin Weber pentru Politico 

Playbook ca reacție a faptului că marile platforme de socializare au eliminat 

conturile președintelui american Donald Trump pe motiv că mesajele sale 

amenință democrația și incită la ură. 

Dincolo de cazul Trump, Martin Weber, liderul celui mai mare grup al 

Parlamentului European, PPE, afirmă: 

„Avem nevoie de mai multă ambiție atunci când reglementăm social media. 

Mecanismele de astăzi divizează societățile noastre, amplifică pozițiile extreme și 

chiar extremiste, distrug consensul, încercarea de a găsi compromisuri și unitatea 

de care avem nevoie în societățile libere și democratice. Este o chestiune 

fundamentală, să aducem principiile de funcționare a democrațiilor în sfera 

digitală.” 

Este nevoie de tărie pentru a impune reglementări mai dure platformelor social-

media, a recunoscut Martin Weber. 

Companiile Big Tech și prietenii lor politici au denunțat presupuse încercări de 

cenzură și în trecut, dar „nu-l putem lăsa doar pe Mark Zuckerberg să decidă”, 

a spus Weber, referindu-se la CEO-ul Facebook. „Instituțiile alese democratic 

trebuie să găsească această forță. Fiecare va trebui să examineze dacă este gata să 

apere valorile fundamentale ale libertății. ” 

Comisarul Thierry Breton: Slăbiciuni profunde în modul în care societatea 

noastră este organizată în spațiul digital 

„Faptul că un CEO poate scoate din priză difuzorul lui POTUS fără un mecanism 

de verificări și control este uluitor. Nu este doar o confirmare a puterii acestor 

platforme, ci arată și slăbiciuni profunde în modul în care societatea noastră este 

organizată în spațiul digital ”, a scris și Comisarul pentru piața internă, Thierry 

Breton, într-un articol de opinie publicat luni de Politico. 

Evenimentele de la Capitol Hill constituie, în opinia lui Thierry 

Breton, ”Momentul 9/11 al rețelelor sociale”. 

https://www.politico.eu/newsletter/brussels-playbook/politico-brussels-playbook-filling-merkels-shoes-regulating-facebook-shaming-the-scrooges/
https://www.politico.eu/newsletter/brussels-playbook/politico-brussels-playbook-filling-merkels-shoes-regulating-facebook-shaming-the-scrooges/
https://www.politico.eu/article/thierry-breton-social-media-capitol-hill-riot/
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„Trebuie să stabilim regulile jocului, să organizăm spațiul digital cu drepturi, 

obligații și garanții clare. Trebuie să redăm încrederea în spațiul digital. Este o 

chestiune de supraviețuire pentru democrațiile noastre din secolul XXI ”, a 

argumentat comisarul Breton. 

El consideră că Legea serviciilor digitale și Legea piețelor digitale, ambele 

prezentate de Comisie în decembrie 2020, sunt instrumentele potrivite. „Ambele 

se bazează pe o premisă simplă, dar puternică: ceea ce este ilegal offline ar 

trebui să fie ilegal și online”, a scris el. „Cu acest pachet legislativ, Europa a 

făcut primul pas. Instituțiile noastre democratice vor lucra din greu și rapid 

pentru a finaliza această reformă. ” 

Propunerile Comisiei sunt „un pas în direcția corectă”, consideră și Martin  Weber, 

care în discuția cu Politico a cerut mai mult – în special ca platformele să devină 

total transparente. „Trebuie să fim mai ambițioși. Dacă algoritmul are puterea de a 

decide ce e bun și ce e rău, dacă are o astfel de putere asupra oamenilor și 

societăților, atunci acesta trebuie să fie transparent, iar standardele sale trebuie 

stabilite democratic ”, a argumentat Weber. UE are experiență în domeniu: „Am 

fost capabili să stabilim standardele globale pentru drepturile de autor și pentru 

protecția datelor. Trebuie să facem același lucru pentru acest discurs democratic ”. 

Punctul culminant al unor ani de ură online și știri false 

Membrii Parlamentului European au datoria reînnoită de a aborda problema 

spinoasă a reglementării conținutului social media, a declarat pentru Euractiv și 

președintele Comisiei pentru piața internă a Parlamentului. 

Membru al grupului Verzilor,  europarlamentarul Anna Cavazzini afirmă că lumea 

a conștientizat acum provocarea de a face față dezinformării  și răspândirii urii prin 

mediul online. 

Top of Form 

Bottom of Form 

„Ceea ce am văzut la Washington a fost oribil. Dar este punctul culminant al unor 

ani de ură online și știri false care au fost acumulate în ultimii ani. Nu este nimic 

nou”, a spus Cavazzini. 

https://www.euractiv.com/section/digital/news/mep-cavazzini-social-media-response-to-us-riots-raises-new-questions-for-eu-tech-rules/
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Exprimând nemulțumirea că ”Twitter și Facebook au adoptat o abordare atât de 

riguroasă de când a devenit clar că Trump nu va mai fi președintele Americii “, 

Cavazzini admite:   

„Există întotdeauna o linie fină între eliminarea conținutului dăunător și blocarea 

declarațiilor legitime care vin de la politicieni. Acestea sunt chestiuni pe care va 

trebui să le abordăm acum în cadrul discuțiilor noastre privind Legea serviciilor 

digitale în cadrul Comitetului pentru piața internă.” 

(Sursa: cursdeguvernare.ro) 

 


